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                                             Obce Černousy                 
Červenec / 2021  
  http://cernousy.cz                       https://www.facebook.com/Obec-Černousy                                  
Občasník obce Černousy.  Své připomínky a náměty na články adresujte na Obecní 
úřad Černousy, nebo na: pecoufal@seznam.cz , Petr Coufal, tel.: 725 716 576.   
 

Slovo Starosty 
Dobrý den,                                                                     
      školní rok utekl jako voda a děti se můžou těšit na prázdniny a volný čas. 
Jak jistě víte, stále nám tu chybí hřiště, kde by se dalo dobře zasportovat.     
     S potěšením oznamuji, že jsem v pátek 25.6.2021 předal staveniště zhotoviteli nového 
multifunkčního hřiště, které bude stát v Černousích za bytovkou, v místě, kde se konají Dětské 
dny. Náklady na vybudování budou cca 2.000.000.,- Kč. Byli jsme také úspěšní se žádostí o dotaci na 
Ministerstvu pro místní rozvoj ČR, která činí 1.429.017,- Kč.  
    Během prázdnin dostanou novou podobu naše webové stránky obce, tak aby byly informace pro každého 
jednoduše dostupné. 
    Počet zaměstnanců na VPP od 1.7.2021  budou 2 lidé. V současné době máme podanou žádost na Úřadu práce o 
další 2 s nástupem od 1.8.2021. 
    Pro děti nastává čas prázdnin, pro dospělé dovolených, a tak přeji Všem hezké léto. 
                                                                                                       Miroslav Richter, starosta 
 
Blahopřání 
V červenci slaví své narozeniny 26 našich občanů a občánků a v srpnu jich oslaví své narození 20.  
          Všem přejeme vše nejlepší, hodně zdraví a spokojenosti do dalších let. 

Narozeniny v červenci slaví paní a slečny: Alena Korábová, Eva Štrbáková, Bohumíra 
Coufalová, Olga Podstavková, Taťana Černohovzová, Vladislava Hrudková, Marie Kučerová, 
Miloslava Vnoučková, Lenka Kavická, Veronika Uzlová, Renáta Kadlčíková, Jana Roušarová, 
Štěpánka Danyiová, Kateřina Martinů a Sabina Husarová.  
Pánové a chlapci: Josef Kokta, Ladislav Zikmund, Slavomír Tajbner, Roman Tůma, Karel 

Javůrek, Jan Grulo, Josef Schernstein ml., Petr Sígl, Jan Klein, Daniel Ferenc a Matěj Vrána.  
V srpnu budou slavit dámy: Libuše Zaunarová, Jaroslava Vlková, Jolana Dančová, Alena Borysewiczová, 
Kateřina Vaníčková, Barbora Hloužková a Alicja Vaníčková. 
Pánové: Zdeněk Pešek, František Ivičič, Vitalij Černohovz, Mikuláš David, Martin Slípka, Miroslav Bouček, 
Marek Zikmund, Jaroslav Černohovz, Jan Sedláček, Patrik Míko, Patrik Grulo, Lukáš Davídek a Petr Štrauch.  
Všem ještě jednou hodně zdraví a spokojenosti. 
(Pokud si nepřejete zveřejňovat své nebo jména svých dětí, oznamte to na obecním úřadu.)  

 
Obecní zastupitelstvo 
Zasedání zastupitelstva obce č. 2 / 2021 svolal starosta Miroslav Richter dne 2. června do zasedací místnosti OÚ. 
Zastupitelé se sešli v počtu osmi, jeden se omluvil. Zúčastnilo se i sedm hostů z řad veřejnosti.  
Zastupitelstvo obce schválilo závěrečný účet a závěrku obce za rok 2020, pacht pozemků, prodej pozemků, 
pronájem nebytových prostor, vybudování sportoviště „Víceúčelové veřejné sportoviště“, poskytnutí 
finančního příspěvku Hospicu sv. Zdislavy a Lince bezpečí a mnoho dalšího. 
Mimořádné zasedání zastupitelstva obce svolal starosta dne 28. června, kdy se sešlo 5 zastupitelů, 4 se 
omluvili. Jediným bodem jednání bylo schválení prodeje akcií společnosti FinReal Liberec a.s. Dalším 
doplněným bodem bylo schválení finančního daru obcím postiženým ničivým tornádem, kdy zastupitelé 
schválili částku 50 000,- Kč. 
Usnesení ze zasedání si můžete přečíst na úřední desce před OÚ a na webových stránkách obce http://cernousy.cz. 
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Svoz nebezpečného odpadu 
V červnu proběhl pravidelný svoz nebezpečného odpadu a 
svoz objemného odpadu. Jsme rádi, že občané využívají 
tuto službu obce, která je jinak finančně náročná. Mrzí nás 
však, že na svozová místa nebezpečného odpadu vozí i 
různé kusy nábytku, koberce, pytle s odpadem a jiné věci, 
které patří do odpadu směsného (popelnic), nebo 
objemného. Někteří tam dokonce naváží odpad až po 
termínu svozu. Sběrný vůz společnosti FCC samozřejmě 
tento odpad neodveze a musí se o něj postarat obec, které 
tím vznikají další zbytečné náklady. Když už tedy máte 
něco podobného naloženo na nějakém povozu, odvezte to 
prosím rovnou do bývalé pískovny nad panelákem, kde je 
v době svozu přistaven za tímto účelem kontejner.                           

 
 
Kácení máje 
Po dlouhých měsících zimní a jarní karantény jsme ještě začátkem května stále nevěděli, jestli budeme moci 
uspořádat naší oblíbenou jarní slavnost. Pak ale konečně přišlo částečné rozvolnění vládních opatření proti šíření 
koronaviru a my začali narychlo plánovat kácení máje, které každoročně pořádají hasiči ve spolupráci s Obcí. 
Rozhodli jsme se uspořádat akci v sobotu 5. června a udělali jsme dobře, počasí bylo jako ze škatulky. Odpoledne 
kolem druhé hodiny se začali do Boleslavi na hřiště trousit návštěvníci, kteří si při příjemné hudbě mohli pochutnat na 
grilovaném masíčku nebo klobáskách a vybrat si ze široké nabídky alko i nealko nápojů, které pro ně vesecký hasiči 
připravili. Nebylo proto divu, že se přítomní začínali rychle dobře bavit. Ta pravá zábava ale přišla po příjezdu konvoje 
z Černous vedeným traktorem Tomáše Vnoučka, který přivezl bábu s dědkem. Role dědka se tentokrát ujal Petr 
Němec a báby Marek Zikmund a nutno podotknout, že to byl kus baby. Hned se také pustili do kácení májky a 
předvedli u toho šou, která všechny velice pobavila.  
Když byla májka na zemi a bába s dědkem se dali do oslavování, začala její 
dražba, ze které tentokrát vyšel vítězně Lukáš ze slovenského Popradu, který 
za májku nabídl nejvíc a přispěl tak do hasičské kasičky úžasných 3100, Kč. 
Samozřejmě po vytočení prvního sudu nechyběla ani již tradiční soutěž 
házení sudem a tu opět ovládl nejdelším hodem Ondra Šikola.   
Děkujeme tímto všem, kdo se podíleli na organizaci této nádherné akce a 
připravili nám tak příjemné veselé odpoledne. Především děkujeme Martinu 
Richterovi za zajištění potřebného zázemí.   
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Správná odpověď z minulého kvízu: Tajemný mladík na fotce je Josef Diviš st. (fotku 
nám zapůjčila paní Marie Divišová – děkujeme!).  
Do uzávěrky tohoto vydání nám došlo jen pár správných odpovědí, z kterých byl vylosován 
výherce a tím se stává paní Vědunka Deschmannová, Blahopřejeme! Poukázku na 
nákup zboží v hodnotě 100,- Kč v obchodu se smíšeným zbožím v Černousích si může 
vyzvednout na OÚ.  
Otázka dnešního kvízu: Kdo je ta krásná dívka na fotce z roku 1975 ?                                              
Své odpovědi posílejte na e-mail: pecoufal@seznam.cz nebo SMS zprávou na tel.: 
725 716 576 (nezapomeňte uvést i své jméno), můžete jí sdělit i osobně Petru Coufalovi. 
Výherce, který bude vylosovaný ze správných odpovědí, získá poukázku na nákup zboží 
v hodnotě 100,- Kč v obchodu se smíšeným zbožím v Černousích. 
 
 
 
 
 
 
HASIČI RADÍ OBČANŮM 
 

Grilování má svá pravidla! 
Kdo z nás by neměl rád posezení s přáteli, dobrým jídlem a pitím. A pokud je hezké 
počasí, mnoho z nás využívá možnost sejít se a ogrilovat si nějakou tu lahůdku. 
Někdy se však takové hezké posezení může pokazit, například vznikem úrazu či 
požáru. A jak tomu předejít?  
 
Zásady správného grilování: 

• Používejte všechna grilovací zařízení v souladu s podmínkami nebo návody výrobce. 
• Vyberte vhodné místo pro grilování, s eliminací vzniku požáru, to znamená v dostatečné vzdálenosti od hořlavých 

materiálů. Z tohoto důvodu nedoporučujeme grilovat na balkonech či lodžiích i s ohledem na kouř a zplodiny hoření, 
které mohou negativně obtěžovat okolí.  

• Umístěte grilovací zařízení na stabilní nehořlavou podložku, zabraňte možnosti převrácení a nikdy ho při užívání 
nenechávejte bez dozoru. 

• Používejte v grilovacích zařízeních pouze podpalovače určené k tomu návodem. Toto pravidlo platí i pro použití 
následného paliva, např. suché dřevo, dřevěné uhlí nebo grilovací brikety.  

• Neodkládejte na grilovací zařízení žádné cizí předměty, nepalte v něm žádné odpadky.  
• Zohledněte atmosférické vlivy, které mohou mít na grilování vliv. V případě silného větru, s ohledem na možnost 

vzniku požáru, grilování včas ukončete. 
• Mějte u grilovacího zařízení v pohotovosti pár nehořlavých rukavic a jednoduché hasební prostředky, jako jsou např. 

rozprašovač s vodou, PET láhev s vodou nebo hasicí sprej. 
• Dbejte na vlastní bezpečnost a zejména na bezpečnost dětí. Předejdete tak možnému úrazu, popáleninám či vzniku 

požáru. 
• Nekonzumujte v nadměrné míře alkoholické nápoje nebo jiné návykové látky. Může dojít k nadměrnému vzestupu 

sebedůvěry, přeceňování vlastních schopností, nekritičnosti, prodloužení reakčního času, k poruchám orientace a 
rovnováhy, což může mít za následek úraz nebo vznik požáru. 

• Kontrolujte grilovací zařízení až do úplného vychladnutí. S „vychladlým" popelem manipulujte opatrně. Zásahy hasičů 
u požárů, které způsobil popel vysypaný do plastové nádoby, se stále opakují. 

• Pokud se Vám přes veškerou opatrnost vymkne situace kontrole, neváhejte volat hasiče na tísňové číslo 150 
nebo 112. 
                autor: kpt. Mgr. Michaela Stará 
                  HZS Libereckého kraje 
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Něco z historie  
V této části Vám přepisujeme články z nádherné publikace „Černousy … Jak šel život v obci do roku 1940“, autorů 
pana Güntera Krause a Petra Krause, kterou nám darovali a je k nahlédnutí na OÚ.  
Slavnosti 
1936 – Letní slavnosti k 50. výročí vzniku prázdninové kolonie 
V létě 1936 uplynulo padesát let od doby, kdy Německý horský spolek pro Ještědské a Jizerské hory založil 
prázdninovou kolonii. Toto významné jubileum si výbor spolku i přes nouzi a nepříjemnosti dané dobou nechtěl nechat 
ujít. Jako místo konání slavností bylo po krátké úvaze zvoleno sídlo v Černousích. Panské sídlo, kolem dokola 
obklopené historickými budovami, se stalo svědkem událostí v neděli 23. srpna 1936. 
Přípravné práce začaly již brzy na jaře 1936, kdy slavnostní výbor pod vedením Gustava Klingera získal pro 
spolupráci spoustu oblastních skupin Horského spolku. S nadšením pro tuto dobrou věc odvedly jak při přípravách, 
tak během samotného konání slavností spousty práce. Svým dílem přispěli i majitelé usedlosti Eduard Auersperk 
s chotí, velkopodnikatel Theodor Liebieg s chotí a celé zastupitelstvo obce Černousy. 
Týden před slavností panoval na jinak klidném a tichém sídle čilý ruch. Všude byly u práce šikovné ruce řemeslníku a 
pod vedením Ferdinanda Möllera tak vynikalo ubytování, prostory k občerstvení a ostatní zázemí pro slavnostní hosty. 
Bylo vybudováno přes 2000 míst k sezení u stolů, v zámecké zahradě za panským domem vznikl ve stínu velkých lip 
taneční parket. Bývalé koňské stáje byly přeměněny na útulný výčep, z velkého chléva v hospodářské budově se 
svými masivními klenutými stropy vznikl „zámecký výčep“. V další části hospodářské budovy vznikla kuchyně pro 
přípravu obědů. Venku byly postaveny stánky určené pro prodej piva, kávy, klobás a jiných lahůdek, zákusků nebo 
nealkoholického pití. K zábavě pak sloužila střelnice a stánek s loterií. Jako odznaky těchto slavností sloužily přívěsky 
řezané z březových větví na zelené bavlnce, na nichž byl znázorněn vjezd do dvora s názvem událostí a daty 
slavností. Kancelář organizačního výboru sídlila v budově školy. Pro automobily, jízdní kola a jiné dopravní prostředky 
byla připravena velká parkoviště. 
Nastal 23. srpen, pro Černousy velký den. Na jedlemi a břízami ozdobený dvůr byl nádherný pohled. Vlály tu nejen 
zelené prapory Horského spolku ale i prapory v barvách města Liberce, Frýdlantu, Hejnic a Nového Města. I místní 
občané si jedlovými a březovými větvemi ozdobily své domy, aby hosty srdečně uvítali. Okolo deváté hodiny přivezl 
speciálně vypravený vlak vypravený z Liberce do Černous na nádraží na 570 návštěvníků. Tolik lidí najednou nádraží 
v Černousích nikdy před tím nevidělo. Hosty uvítala hudba a ti se vydali lipovou alejí na místo konání slavností. Za 
branou do dvora procházeli špalírem tvořeným chlapci a děvčaty z letní kolonie. Lidé se na místo scházeli ze všech 
stran. 
Slavnost začala v 10 hodin dopoledne slavnostní mší. Ta byla sloužena Georgem Hatscherem, farářem z Rochlic. 
Jako čestní hosté byli přítomni Eduard Auersperg a Theodor Liebieg s manželkami, liberecký starosta Anton Richter, 
Sbor dobrovolných hasičů Černousy, Kamarádský spolek ze Vsi, spolek Vesnické mládeže z Černous a habartický 
Pěvecký spolek, který mši pěvecky doprovodil. 
Po mši přednesli své projevy předseda Horského spolku Richard F. Richter, starosta Černous Wilhelm Anders a 
vedoucí prázdninové kolonie Franz Bartosch, který všechny přítomné srdečně uvítal. Všechny projevy byly přenášeny 
pomocí reproduktorů, a byly tak na všech místech dobře slyšet. 
Čas se nachýlil a nastala doba oběda. Vybudované jídelny a stánky s občerstvením se těšily velkému zájmu 
návštěvníků. I hostince v obci měly tolik návštěvníků, že jen těžko zvládaly jejich nápor. 
Doposud přálo počasí. Pak ale přišla. Pak ale přišla 
bouřka s prudkým deštěm, který hosty donutil hledat 
útočiště v zastřešených prostorách. Po čtvrt hodině ale 
už zase svítilo slunce a po krátkém čase byly zase 
lavice a stoly ve venkovních prostorách suché a znovu 
použitelné. 
Po obědě se za zámkem vytvořil slavnostní průvod. 
Úplně vpředu šla hudební kapela, za ní byla nešena 
státní vlajka, následoval organizační výbor, chlapci a 
děvčata z letní kolonie, k nimž se připojily spolky, jichž 
bylo víc jak dopoledne, se svými prapory. Průvod se 
za slavnostní salvy vydal za přihlížení návštěvníků 
skrz obec, aby se oklikou vrátil na místo konání 
slavnosti. Jen co prošel branou poslední z průvodu, 
opět se přihnala krátká bouřka. Po zbytek odpoledne pak panovalo krásné slunečné počasí. Jen se vlivem obou dešťů 
malinko ochladilo. K tanci hrála Bergmannova kapela z Habartic. Zábava se rozjela ve všech částech dvora a na 
tvářích všech zúčastněných byla vidět spokojenost. 
Večerní vlaky a i zvláštní vlak ve 22:30 odvezl převážnou většinu hostů do svých domovů. Jednotlivé stánky mohly být 
pomalu rozebrány. Jen ve výčepu bylo ještě živo, když poslední návštěvníci slavili konec slavnosti. 
Slavnost takového rozsahu nikdy před tím ani potom už Černousy nezažily. 
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Obrázky ze starých časů 
Vážení čtenáři, v této rubrice Vám otiskujeme obrázky a fotografie z historie naší obce. Pokud máte doma nějakou 
fotku z dob minulých, budeme velice rádi, když nám jí zapůjčíte k otisknutí. 
Tentokrát Černouská hospoda v dobách okupace. 

 
 
 
Co se nám nelíbí 
Nějaký „dobrák“ si zřejmě myslí, že je úplně normální vysypat suť na 
místo určené pro biologický odpad, které máme v „úvoze“. Zřejmě 
mu vůbec nevadí, že nám tím přidělal spoustu práce. Podle něho je 
to asi běžné zbavit se odpadu, udělat nepořádek jinde a nechat to 
jiného po sobě uklidit. Takže vlastně děkujeme, že nás nenechává 
zahálet! 
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Prohlášení hejtmana Martina Půty k aktuálnímu dění kolem kauzy polského dolu Turów 
 
Česká republika po měsících a letech neúspěšných jednání podala v únoru na Polsko žalobu k Soudnímu dvoru 
Evropské unie s cílem dosáhnout obnovení povolování, resp. uvedení povolovacích řízení na prodloužení a rozšíření 
těžby, do souladu s evropským právem. Součástí žaloby je návrh na předběžné opatření, což otevřelo prostor k 
novým jednáním nad návrhem mezivládní dohody. Návrh předložený českou stranou jde daleko za rozsah žaloby 
předložený soudnímu dvoru. Jeho cílem je zaručit dodržování norem a pravidelně toto dodržování kontrolovat. 
Někteří lidé rozhodnutí soudu interpretují jako zastavení těžby. Jenže tomu tak není, jde pouze o předběžné opatření. 
V žalobě se nepíše, že Česká republika chce zastavení těžby v Turówě. Konečné rozhodnutí Evropského soudního 
dvora bude tedy směřovat k povolovacímu řízení a jednotlivým krokům, které bude muset polská strana učinit, aby 
vše bylo v souladu se zákony, nebude tedy směřovat k zastavení těžby. 
Už od roku 2016 jako krajská samospráva upozorňujeme na problém a usilujeme o uzavření dohody s PGE (těžařská 
firma vlastnící hnědouhelný důl Turów) o kompenzacích, ze kterých bude financováno vytvoření monitorovací sítě, 
která bude průběžně měřit hranici hluku, prachového zatížení a dalších emisí na českém území. Zároveň požadujeme 
vytvoření monitorovací sítě, která bude sledovat stav a pokles terénu v okolí dolu a kontrolovat stav a hladinu 
podzemních vod. Za zásadní také považuji výstavbu náhradních vodovodů v nejvíce postižených obcích blízko dolu 
Turów a posílení vodního zdroje Uhelná, který pitnou vodou zásobuje Hrádek nad Nisou. 
Po 21. květnu, kdy Soudní dvůr Evropské unie vydal předběžné opatření, se polská vláda a zástupci společnosti PGE 
poprvé vážně chtěli začít bavit o našich návrzích. Je mi osobně líto, že všechny naše předchozí nabídky k jednání o 
konkrétních požadavcích nebyly vyslyšeny. Očekával jsem totiž, že jednání budou probíhat už daleko dřív, neboť se 
tím dalo předejít soudnímu sporu i vyhroceným emocím na obou stranách hranice. Sousedé spolu totiž musí umět 
mluvit nejen o příjemných věcech, ale také o otázkách, na které mají rozdílné názory. 
Chci zcela zásadně odmítnout interpretaci, že spor týkající se dolu Turów je sporem mezi Českem a Polskem, tedy 
sporem národním. O tuto interpretaci se na obou stranách hranice snaží lidé, kteří z různých důvodů odmítají slyšet 
argumenty druhé strany. Vnímám obavy polských samospráv ze ztráty několika tisíc pracovních míst a zároveň bych 
uvítal, kdyby polští kolegové stejně vážně chápali naše oprávněné obavy ze ztráty pitné vody a zhoršení životního 
prostředí na českém území. Podle mého názoru jsme ve sporu s velkým investorem, společností PGE, která je 
shodou okolností zároveň většinově vlastněnou státní firmou. Naše úsilí směřuje k tomu, aby i tento investor musel 
splnit veškeré podmínky při povolovacím řízení a posuzování vlivů na životní prostředí. A to bez ohledu na to, že se 
dopady nedotýkají Polska, ale České republiky. Jsem přesvědčen, že kdyby situace byla obrácená, jednalo se o důl v 
Čechách a ztrátu vodu v Polsku, pak by naši polští přátelé podnikali stejné kroky, jako děláme my. 
Žijeme ve svobodné zemi a každý má právo vyjádřit svůj názor, a to v podstatě jakýmkoli legálním způsobem. Od 
otevřených dopisů až po demonstrace před úřady. Zároveň je ale potřeba říct, že ani blokády hranic na polské straně 
ze strany odborářů, ani demonstrace před Úřadem vlády ČR nebo krajským úřadem ze strany ekologických aktivistů 
nemohou vést dlouhodobě k dohodě, kterou v našem regionu tak nutně potřebujeme. V dole Turów se uhlí těží více 
než 60 let. Nyní poprvé měříme hluk, prašnost i další faktory a jsme schopni prokazovat vlivy dolu Turów na české 
území. Usilujeme o to, aby takové měření pokračovalo, a to na náklady investora. 
Názory některých lidí nebo zájmových skupin, kteří za hlavní cíl považují okamžité zastavení těžby, jsou podle mého 
názoru v přímém rozporu s tím, že v energetické politice má každý stát právo suverénně se rozhodovat sám. O 
způsobu a časovém plánu odchodu od využívání uhlí v Polsku musí rozhodnout polská vláda, polský parlament, 
prostě obyvatelé Polska a jimi volení zástupci. Naším úkolem je hájit zájmy českých obyvatel trváním na dodržování 
hygienických limitů a na ochraně zdrojů podzemní vody na českém území. S polskými sousedy nemáme společný jen 
problém těžby, ale také celou řadu dalších témat. Zastávám názor, 
že uzavření vyvážené dohody na úrovni vlád je nejlepším 
východiskem z této obtížné situace. 
Vyjednaná a českou i polskou vládou schválená dohoda musí 
garantovat celou řadou věcí, které jsou v zájmu našich obyvatel. 
Každý, kdo už nějakou takovou dohodu vyjednával tuší, že musí být 
pro obě strany alespoň malým vítězstvím. Také proto hledání 
kompromisu podporuji, jsem připraven se jednání účastnit a 
pracovat na jejím dosažení. Respektuji právo kohokoliv, tedy i 
aktivistů, vyjadřovat své názory. Zásadně ale nesouhlasím s tím, 
aby se vydávali za jediný hlas veřejnosti. Liberecký kraj svůj postup 
už od roku 2016 průběžně konzultuje se starosty a zastupitelstvy 
všech dotčených obcí Frýdlantska, Chrastavska a Hrádecka a 
především díky naší společné aktivitě je problematika těžby v Turówě opakovaně tématem jednání mezi Českou 
republikou a Polskem. Dlouhodobě a účinně tím chráníme zájmy obyvatel Libereckého kraje. 
                                                                                Martin Půta, hejtman Libereckého kraje 
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Podvodníci se vydávají za zaměstnance bank či dokonce i policisty 
KRAJ - Policisté v Libereckém kraji zaznamenali již desítky těchto případů.  
Podvodníci využívají metodu tzv. vishingu, při níž se volající člověk vydává za pracovníka banky a přesvědčí jejího 
klienta, aby své peníze převedl z vlastního účtu na jiný. Pachatelé při hovorech užívají tv. spoofing, to znamená, 
že dokážou napodobit jakékoliv telefonní číslo včetně infolinek bank a nyní dokonce i Policie ČR. 
Podvodníci osloveným klientům bank tvrdí, že zjistili napadení jejich účtu. Tito domnělí pracovníci banky svými 
tvrzeními vystraší osobu, které volají, přičemž jejich hlavním cílem je získat její peníze. Sdělí, že je nutné, aby finanční 
prostředky byly z vlastního účtu okamžitě převedeny na jiný účet, který jim sdělí,  s tím, že budou po vyřešení celé 
věci následně vráceny, což se samozřejmě nestane. 
Pachatelé také mohou tímto způsobem vylákat z oběti podvodu i další citlivé údaje, které následně zneužijí.  
Aby to vše vypadalo ještě důvěryhodněji, přišli na další trik, kdy klientům sdělí, že jejich případem napadení účtu se již 
zabývá kriminální policie a že je bude v následujícím telefonátu policista kontaktovat. Skutečně jim vzápětí zavolá 
"podvodný policista", aby dokázal tu svou legendu. Působí to vše velmi věrohodně. Jednou z metod těchto podvodů 
je, aby člověk jednal rychle, okamžitě a mnohdy ve stresu. Umí využít manipulativní techniky, kdy člověka zastihnou 
někde v obchodě, v zaměstnání, kde není v klidu a dostanou ho do stresu. Vše působí profesionálně. Zavolá člověk, 
který se tváří, že je z nějakého coll centra, za ním je skutečně slyšet nějaký ruch a další hlasy a navíc se odvolává na 
policistu, který skutečně zavolá. Většinou při tom podvodníci využívají reálná jména i reálné útvary. A také reální čísla 
coll centra bank nebo Policie ČR, která skutečně existují.  
Česká bankovní asociace zaznamenává i další případy, které se týkají dalších scénářů. Opět kontaktuje zaměstnanec 
banky klienta s tím, že jsou jeho peníze na účtu v ohrožení. Přinutí člověka veškeré peníze vybrat, pošlou mu QR kód, 
a prostřednictvím tohoto kódu  dále vložit do tzv. bitcoinového bankomatu. I zde jsou peníze nenávratně pryč.  
Nechybí ani další scénář, kdy pracovník banky nabídne klientovi, že vše společně vyřeší na dálku. Klient dá 
útočníkovi vzdálený přístup do jejich PC, kdy podvodníci požadují instalaci programů AnyDesk a TeamViewer pro 
získání vzdáleného přístupu k počítači, čímž jim lidé nadiktují i přístupové údaje nejen k jejich počítači, ale nakonec i 
do internetového bankovnictví.  
Pokud člověk informuje banku ihned poté, co se mu něco takého stalo, je ještě reálná šance, že banka muže 
transakci zastavit.  
Kde berou podvodníci telefonní čísla? Dochází k úniku například ze sociálních sítí nebo i z různých e-shopů, kde lidé 
například v minulosti platili za objednané zboží.  
Žádná banka se svými klienty nikdy nejedná tímto způsobem. Nikdy po klientovi nemůže chtít přístupové údaje k 
bankovním účtům, hesla, PIN kódy. To vše jsou údaje, která se nikomu nesdělují, a to ani v této době, kdy se kvůli 
pandemii omezují osobní kontakty a komunikace probíhá telefonicky či psanou formou. 
Preventivní rady, jak se zachovat: 

• Nereagujte na podobné hovory a v žádném případě nesdělujte k Vaší osobě žádné citlivé údaje ani 
bezpečností údaje z vaší platební karty, nebo přístupové údaje k online bankovnictví. 

• Nikdy nikomu nesdělujte a ani nepřeposílejte bezpečnostní / autorizační kód, který Vám přišel formou SMS 
zprávy. 

• Myslete na to, že útočník dokáže napodobit jakékoliv telefonní číslo, odesílatele SMS zprávy, ale třeba i e-
mailovou adresu. 

• Nikdy nikomu podezřelému neumožňujte vzdálený přístup do Vašeho počítače. 
• Sledujte a pečlivě čtěte informace od Vaší banky v internetovém bankovnictví. 
• Při každém vstupu do internetového bankovnictví kontrolujte, zda odpovídá doména přihlašovací stránky. 

Toto platí vždy, když někam zadáváte své osobní nebo přihlašovací údaje. 
• Aktualizovat software, antivirový program, firewall. 
• Buďte neustále ostražití, protože i vy se můžete stát cílem podobného podvodného jednání. 
• Během, nebo po takovémto podezřelém hovoru, si zaznamenejte údaje, které Vám útočník sdělil (jména, e-

mailové adresy, čísla účtů, odkazy na webové stránky, apod.) 
 
Apelujeme na veřejnost, aby lidé nereagovali na obdobné telefonní hovory, SMS zprávy, e-maily, kde se vás někdo 
pokouší vmanipulovat do situace, že jsou vaše finanční prostředky v ohrožení a vy musíte udělat další kroky pro jejich 
záchranu. Kdyby byly vaše peníze v ohrožení, tak banka sama zareaguje a učiní další opatření. Pokud se vám již 
skutečně něco podobného stalo nebo stane, věc bezprostředně oznamte na Policie ČR prostřednictvím bezplatné 
tísňové linky 158 nebo na kterékoliv policejní služebně a informujete svůj bankovní ústav.  
                        kpt. Bc. Vladimíra Šrýtrová, koordinátorka prevence KŘP Libereckého kraj 
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